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Proizvodni načrti naj vzpodbujajo

delovne kolektive k  VE ČJI STORILNOSTI
V torek je bilo v M. Soboti važ

no posvetovanje vodilnih uslužben
cev in zastopnikov delavskega sa
moupravljanja podjetij soboške ob
čine. Posvetovanje je vodil pred
sednik Gospodarskega sveta OLO 
tov. Rado Pušenjak.

Navzoči so se dodobra pogovo
rili o realnem sestavljanju proiz
vodnih načrtov, ki bodo važna osno
va pri sestavljanju okrajnega druž
benega načrta in morajo skladno 
z novimi gospodarskimi smernicami

vzpodbujati delovne kolektive k 
večji proizvodnosti, delovni storil
nosti, varčevanju, zmanjševanju 
proizvodnih stroškov itd. Pravilno 
sestavljen proizvodni načrt je tudi 
dokument, s katerim dokaže kolek
tiv določenega podjetja svojo pri
zadevnost in dobro razmerje do ko
mune in okrajne skupnosti.

Gospodarski svet pri OLO je za
vrnil nekaj proizvodnih načrtov. 
(Opekarna Puconci, Mlin. podj. M. So
bota itd.) zaradi preočitnih neso
razmerij med posameznimi postav
kami. Tako so posamezna podjetja 
predvidela v svojih načrtih manjše 
obveznosti, kot pa znaša realizacija 
proizvodnje in doseženih dohodkov 
v preteklem letu; predvsem zaradi 
tega, da bi se zavarovala za »vsak 
slučaj«. Zabeležili so tudi primere, 
da so pri isti proizvodnji, kot so 
jo imeli lani, povečali materialne 
izdatke in plače, skratka, da vred
nost načrtovane proizvodnje ni v 
skladu z načrtovanimi materialni
mi stroški in plačami, nekatera pod
jetja  pa so predvidela tudi premaj
hen dobiček, ki ni v pravilnem so
razmerju z vrednostjo načrtovane 
proizvodnje. Pri obrtnih podjetjih 
pa je značilno to, da so lani veči
noma vsa dokaj presegla načrto
vano proizvodnjo in v zvezi z njo 
tudi dobiček, kar je prepričljiv do
kaz za trditev, da lanski proizvodni 
načrti niso bili realno sestavljeni. 
Letos bodo skušali to slabost od
praviti, na kar so bili zastopniki 
obrtnih podjetij še posebej opozor
jeni.

S predstavniki posameznih pod
jetij  je prišlo do sporazuma v zve
zi s proizvodnimi načrti že na sa
mem posvetovanju, vodstva ostalih 
podjetij pa bodo korigirala načrte 
in popravljene posredovala v raz
pravo svojim delavskim svetom. Na 
posvetovanju je bilo še posebej po

udarjeno, da morajo biti proizvodni 
načrti plod treznega ocenjevanja 
zmogljivosti posameznih podjetij in 
živahnih razprav — tako v delov
nih kolektivih kot v razmerju pod 
jetja do okraja.

Ustanovili so okrajni Svet 
,Svobod‘ in prosvetnih društev

V soboto 28. januarja  so se zbrali 
v M. Soboti delegati vseh DPD Svo
boda, kulturnoumetniških ter iz
obraževalnih društev okraja M. So
bota, kot gostje so se zbora udele- 
žili: ljudska poslanca Franc Kimo
vec — Žiga, Vanek Šiftar, predsed
nik OLO Franc Rogi in predsednik 
Obč. LO Jože Velnar. Delegati so 
na tej konferenci ustanovili okrajni 
Svet Svobod in prosvetnih društev 
in se v razpravi pogovorili o pri
hodnjem delu.

O občnem zboru bomo v našem 
listu še poročali.

V tem tednu
slovenski
narod
organizirano 
proslavlja 
spomin na 
enega 
največ jih 
sinov našega 
ljudstva — 
pesnika 
Franceta 
PrešernaZmanjšanje investicij -

bistven k o ra k  
k ustalitvi cen

l e  z letošnjim družbenim planom 
bo zmanjšan obseg investicij v zvez
nem merilu za okrog 20 milijard din 
in njihova struktura bo spremenje
na tako, da bo usklajen razvoj tež
ke industrije z razvojem ostale in
dustrije. V še večji meri pa se bo 
ta preusmeritev odražala v družbe
nem planu za leto 1957.

Socialistična gospodarska politi
ka mora nenehno skrbeti za izbolj
šanje življenjskega standarda delov
nega človeka. Doslej nismo dovolj 
upoštevali, da je ta smoter moči doseči 
le s povečanjem industrijske in kme
tijske proizvodnje, seveda ob isto
časnem zmanjšanju proizvodnih 
stroškov, posledica česar sta večja 
ponudba in pocenitev blaga. Z grad
njo novih tovarn poleg že obstoječih 
bi samo po nepotrebnem trošili in
vesticijska sredstva in seveda tudi 
prispevali k zmanjšanju proizvodnje 
v obstoječih tovarnah, katerih pro
izvodi se podražijo zaradi določe
nih stroškov (obresti na osnovna 
sredstva, amortizacija, splošna reži
ja itd.), ki ostanejo isti tudi pri 
zmanjšani proizvodnji. S smotrnim 
zmanjševanjem investicij torej lah
ko preprečimo nadaljnjo podražitev 
blaga.

Pri občinah in okrajih bodo za
to razmejili sredstva, namenjena na
daljnjemu gospodarskemu razvoju, 
od sredstev za ostale potrebe. Okraji 
in občine bodo sredstva, namenjena 
za investicije v gospodarstvu, odva
jali v posebne investicijske sklade. 
Uporaba sredstev iz teh skladov pa 
bo urejena tako, da ne bo moči tro
šiti ne tekočih, ne bodočih sred- 
štev. temveč samo ustvarjena sred
stva. ki so že bila vplačana v in
vesticijski sklad na podlagi konč
nega obračuna. Doslej je bilo možno 
tudi v proračunu predvideti sred
stva za gosvodarske investicije, o 
bodoče to načelno ne bo mogoče. Le 
tako je moči zagotoviti, da se bo 
zares zmanjšal obseg denarnih sred
stev. namenjenih za investicijsko iz
gradnjo in da bomo povečali kon
trolo nad trošenjem teh sredstev.

Tako bomo odstranili glavni ele
ment, ki je doslej negativno vplival 
na naš gospodarski razvoj in na 
življenjski standard našega delov 
nega ljudstva v industrijskih sredi
ščih in mestih.

Ivan Kreft

KINO "PARK"
v Murski Soboti

sporoča
Obiskovalcem kina sporoča

mo, da bomo pričeli o nedeljo 
5. februarja ponovno z mati 
ne jami in to vsako nedeljo ob 
10. uri. Vstopnice so v prodaji 
od 9. ure dalje. Cena vstopnic 
običajna. Od 10. do 11. ure pa 
bodo o predprodaji vstopnice 
za popoldanske in večerne 
predstave.

Povsod moramo zastopati pravilen,
člo v ešk i odnosNaša družba daje precejšnja 

sredstva za namene socialnega skrb
stva. Pri občinskih ljudskih od
borih smo že takoj ob ustanovitvi 
občin osnovali svete za socialno 
skrbstvo, ki bi naj s pravilnim de
lom skrbeli za vse pojave social
nega ogrožanja. Seja s predsedniki 
občinskih svetov za socialno skrb
stvo, ki je  bila pred nekaj dnevi v 
M. Soboti, je imela predvsem na
men utrditi enoten način dela po
sameznih svetov.

Doslej smo vse premalo skrbeli 
posebno za posamezne stare ljudi, 
ki niso pod neposrednim skrbstvom 
države. To so ljudje, ki nimajo

ožjih sorodnikov ali ljudje, ki so 
si zgovorili doma v hiši »kot« pa 
jim otroci ne dajejo tega kar jim 
pripada. Vse take primere morajo 
obravnavati sveti in sicer tako, da 
se predhodno seznanijo z vsemi 
okolnoslmi. Najbolj pereč problem 
predstavljajo tudi ljudje, ki nima
jo svojcev, da bi jih oskrbeli, no
čejo pa nič slišati o tem, da bi šli v 
dom za onemogle, saj je težko pre
pričati starejšega človeka, da bi šel

v popolnoma novo okolje, zato se 
raje zadovolji s še tako skromnimi 
življenjskimi pogoji, ki pa so po
gostokrat taki, kakršni ne bi smeli 
biti v naši socialistični državi. Za
stopniki nekaterih občinskih sve
tov za skrbstvo so predlagali, naj 
bi dajali takšnim osebam, ki nočejo 
iti v dom za onemogle, pa so social
no ogroženi in nimajo nikogar, ki 
bi jih po zakonskih določilih moral 
preskrbeti, vsaj minimalno meseč
no podporo.

Navadno je tako, da se ti ljudje 
zatečejo na stara leta k tisti hiši, 
k jer so največ časa delali in če ču
tijo ljudje do takih siromakov vsaj 
nekaj moralne dolžnosti, jih bodo 
preskrbeli in ne bodo za to terjali 
velikega plačila. To je za naše ob
činske svete za socialno skrbstvo 
sila važen problem.

Z zakonskimi predpisi še niso 
točno določene pravice mirnodob
skih vojnih invalidov. Taki primeri 
so v vseh občinah. Sveti za socialno 
skrbstvo morajo skrbeti, da dobijo 
ti ljudje zdravju primerno zaposli
tev, predvsem pa morajo skrbeti za 
to, da jim občinski ljudski odbori 
materialno pomagajo pri zdravlje
nju. v

Kakor socialno ogroženim sta
rejšim ljudem, prav tako moramo 
posvečati vso skrb otrokom, ki so 
izgubili starše v vojni. Da se ti 
mladi ljudje usposobijo za življe
nje, je naloga svetov.

Nova upravna razdelitev je dala 
občinskim ljudskim odborom vse 
možnosti, da se referenti in sveti 
za skrbstvo poglobijo v socialne 
razmere ljudi na območju občine. 
Samo z osebnim stikom bo mogoče 
rešiti vsa, tudi najtežja vprašanja 
s področja socialnega skrbstva.

j m

Ob volitvah samoupravnih organov socialnega zavarovanja:

Razvijati in krepiti to važno družbeno službo -
naj bo načelo vseh izvoljenih delegatov

Praksa nam narekuje, da ob za
ključku poslovne dobe prvih orga
nov samoupravljanja socialnega za
varovanja ugotovimo dosežene uspe
he in pomanjkljivosti v delu orga
nov in socialnega zavarovanja na 
sploh. Tokrat nam to še posebej na
rekujejo volitve v skupščino okraj
nega zavoda in skupščine podruž
nic. Pričakovati je, da nam bo to 
prav v največji meri pomagalo iz
popolniti vsebino volilnih priprav 
in samih volitev, zlasti pa pravilno 
izbiro kandidatov.

Glavno vsebino dela samouprav
nih organov socialnega zavarova
nja označuje gospodarjenje s sred
stvi, ki se stekajo v fonde social
nega zavarovanja. Mimogrede po
vedano: v preteklem letu je bilo 
izplačanih v obliki raznih dajatev

iz sredstev socialnega zavarovanja 
328,320.000 din na področju bivšega 
Zavoda v Ljutomeru in 282,737.000 
din na bivšem področju Zavoda v 
M. Soboti. Pojem gospodarjenja pa 
se ne more omejiti zgolj na račun
sko manipuliranje z razpoložljivimi 
sredstvi. To je v glavnem urejeno 
s predpisi. Gospodarjenje v social
nem zavarovanju označuje na eni 
strani skrb za čimbolj pravično raz
delitev razpoložljivih sredstev, na 
drugi strani pa skrb za reden dotok 
teh sredstev. Vse te ukrepe mora 
spremljati stalno in sistematično 
proučevanje razmer v službi social
nega zavarovanja in tem razmeram 
ustrezno politično delo med zava
rovanci ob sodelovanju z vsemi 
oblastnimi, gospodarskimi in poli
tičnimi forumi.

S r e d s t v a  s o c i a l n e g a  z a v a r o v a n j a  s o  l a s t  

s k u p n o s t i ,  z a t o  m o r a m o  š t e d i t i  z  n j i m i

Bivši okrajni Zavod v Ljutomeru je do
slej vsako poslovno leto zaključil z znat
nim primanjkljajem. Leta 1953 je ta zna
šal nad 9 milijonov din, leta 1954 pa blizu 
3 milijone din. Enak primanjkljaj kot leta 
1953 pričakujejo tudi za poslovanje v lan
skem letu. V istem času je Zavod v M. So
boti zaključil poslovno leto 1953 s pribit
kom približno 10 milijonov din, a leto 1954 
s primanjkljajem nad 1 milijon dinarjev. 
Za lani je pri tem zavodu pričakovati pre
sežek predračuna za 7 milijonov din. Pred
računi podružnic, ki so sestavni del pred
računa okrajnega Zavoda, so razen ljuto

merske podružnice še dovolj uravnovešeni.
Tako finančno stanje je narekovalo vse

stransko štednjo s sredstvi. Prvi ukrep v 
tej smeri je bil: poostrena kontrola bol
nikov in pravilna presoja upravičenosti do 
dajatev iz socialnega zavarovanja, isto
časno pa tudi poostrena borba za dosledno 
in pravočasno odvajanje prispevka gospo
darskih organizacij in privatnih delodajal
cev, hkrati z vsemi temi ukrepi pa doseči 
večji interes za službo socialnega zavaro
vanja v gospodarskih organizacijah samih, 
njih strokovnih vodstvih in organih delav
skega samoupravljanja. Pri vsem tem pa

ne smemo prezreti uzakonjenih pravic zava
rovancev.

Za dosego teh smotrov je bil po biv
šem Okrajnem ljudskem odboru Ljutomer 
predpisan splošni dopolnilni prispevek v 
višini 2 %  kar že znaša čez 6 milijonov 
din. Poleg tega je znašal posebni dopolnilni 
prispevek, ki je bil predpisan 21 podjetjem, 
1,809.000 din. Popis kmečkih delavcev, za
poslenih pri privatnikih, ki je zajel nad 
580 delavcev, zaradi dolgotrajnega postopka 
ni dosegel pričakovanega finančnega učin
ka. Z opravljeno revizijo pokojnin na pod
ročju obeh zavodov, ki je prizadela 63 oseb, 
je bil dosežen povprečni mesečni prihra 
nek 379.000 din. Žal so ti ukrepi vplivali 
na stanje v socialnem zavarovanju vse pre
več enostransko, t. j. na zvišanje dohod
kov, a le v manjši meri na zmanjšanje iz
datkov. Očitati si moramo vse preveč po
pustljiv odnos in nedoslednost v izterje
vanju prispevkov od zasebnih delodajalcev. 
Tudi nedoslednosti strokovnega aparata je 
pripisati, da še danes dolgujejo zasebni de
lodajalci socialnemu zavarovanju približno 
3 milijone din in to samo na območju biv
šega zavoda v Ljutomeru.

Temeljni razlogi za opisano stanje, ki 
sedaj neposredno vpliva na stanje in delo 
okrajnega Zavoda v M. Soboti, tiči torej 
nekje drugje. Po podatkih Republiškega za
voda za socialno zavarovanje za leto 1954 
je znašal povprečni dnevni zaslužek na ob
močju bivšega Zavoda Ljutomer 316 din. 
kar je za 86 din pod povprečjem v LRS oz. 
12 din manj kot na bivšem področju Za
voda v M. Soboti. Neposreden vpliv nizke
ga povprečnega zaslužka se odraža v vi
šini prispevka socialnemu zavarovanju. Ta-

(N ad a ljev an je  n a  2. s trani)

VREMENSKA NAPOVED 
za čas od 3. do 12. februarja

Padavine pričakujemo v prvi po
lovici tega tedna, ob zaključku ted
na oziroma v začetku prihodnjega 
tedna in končno ob zaključku pri
hodnjega tedna. Vmes suho, oziro
ma lepo vreme.

Za sedaj se še ne ve, koliko časa 
bo trajal mraz, vendar kaže, da bo 
trajal zelo dolgo. Zato smemo p r i
čakovati napovedane padavine v 
obliki snega, v jasnih nočeh pa hud 
mraz.



P raviln o  delo je odvisno tudi od
posam eznih zavaro van cev(N a d a lje v a n je  s 1. s tran i)

ko je Zavod v Ljutomeru prejel pri po
vprečnem številu 6000 zavarovancev 18 mi
lijonov manj prispevka v odnosu na po
vprečje v LRS, oz. le 12.550 din prispevka 
letno na zavarovanca ali 585 din manj kot 
Zavod v M. Soboti. Po drugi strani pa je 
izdano na zavarovanca leta 1951 po 15.590 
din, vključujoč izdatke za dolgoročne da
jatve, katerih del se je tedaj finansiral 
sredstev okrajnih zavodov. V istem obdobju 
je imel Zavod v M. Soboti 15.155 din iz
datkov na zavarovanca.

Ti razlogi so več ali manj objektivnega 
značaja. Izpad na prispevku v znesku 18 
milijonov din ima svoj izvor v nizki pro
duktivnosti dela zaradi slabe ali zaostale 
mehanizacije kmetijskih obratov, ki na 
področju bivšega Zavoda Ljutomer prevla
dujejo, saj je 44% zavarovancev zaposle
nih v kmetijskem sektorju. Na bivšem pod
ročju Zavoda v M. Soboti pa le 17,25 %. Se
veda ne gre pri tem podcenjevati vlogo 
subjektivnega činitelja t. j. zavarovancev 
samih, katerih večja intenzivnost pri delu 
lahko odločilno vpliva na izboljšanje sta
nja. Za naše razmere visoki izdatki na za
varovanca pa imajo svoj izvor v slabih so
cialnih in zdravstvenih razmerah in zane
marjeni socialni zaščiti, zlasti v vinograd
niških predelih, ki nam jo je zapustila pro- 
tidelavska politika stare Jugoslavije, šte
vilni zavarovanci z dolgotrajnimi kroničnimi 
obolenji so šele pred nekaj leti dobili ugod

nosti do brezplačne zdravstvene nege in ta
ko upravičeno ustvarili precejšen pritisk na 
fonde socialnega zavarovanja. Na boljše ali 
slabše stanje v socialnem zavarovanju pa ni 
povsem brez vpliva struktura zavarovan
cev pa tudi odnos upokojencev napram šte
vilu aktivnih zavarovancev. Na 100 zavaro
vancev odpade na področju Ljutomera 35 
žena. a na področju M. Sobote 28. Še večja 
pa je razlika v odnosu števila upokojencev 
napram aktivnim zavarovancem, ki znaša 
na področju Ljutomera na 100 zavarovan
cev 25 upokojencev, a na področju Murske 
Sobote 14,50 %

Pri vsem tem ne gre prezreti odločilne 
vloge, ki jo ima zdravstvena služba. Z manj 
popustljivim odnosom do t. zv. »sezonskih 
bolnikov«, ki so na žalost še dokaj števil
ni, bi lahko prav gotovo ugodno vplivala 
na nakazano stanje.

Razmisliti je tudi o realnosti cen am- 
bulantnim storitvam na področja Ljutomera. 
Zavod v M. Soboti je pri 11 storitvah na za
varovanca vplačal po 1.248 din za ambulant
ne storitve, a Zavod v Ljutomeru pri 9 
storitvah na zavarovanca 1.495 din. To po
meni, da je stala posamezna zdravstvena 
oz ambulantna storitev v Ljutomeru 165 din. 
v M. Soboti pa 115 din. Zaradi tega je Za
vod v Ljutomera plačal pri posamezni sto
ritvi 55 din več, kar znese pri 56.021 sto
ritvah 2,915.00 din.

Stremeti je za tem, da se hkrati z vse 
bolj rastočo potrebo po zdravstveni zaščiti, 
ki jo nujno ustvarja socializem s pospeše
nim razvojem zdravstvene službe, s širje 
njem kroga oseb, ki imajo pravico do brez
plačnega zdravljenja ter splošnim in zdrav
stvenim prosvetljevanjem prebivalstva veča 
tudi produktivnost dela. Napak bi bilo pri 
tem ne omeniti vloge, ki jo mora opraviti 
vsestranska tehnična in higienska zaščita 
pri dela. Prav tako pa je dati več poudar
ka doslednemu uveljavljanju preventivnega 
zdravstvenega varstva.

Le široka in kadrovsko močna samoupra
va lahko da vsem ukrepom v socialnem za
varovanja široko utemeljeno politično obe
ležje. S tem v zvezi je samoupravne orga
ne Zavoda vodila skrb, kako razširiti sa
moupravo do danih možnosti. Idealna reši
tev tega je bila in še nadalje ostane, kre
pitev podružnic zavoda. Praksa je pokazala, 
da je reševanje takih problemov lažje in 
uspešnejše, čimbolj smo z njimi v stalnem 
stiku. Mesto podružnic je v sistema social
nega zavarovanja še vse premalo obdelano, 
zato tudi njih uveljavljanje pogosto zadeva 
na ovire v samih predpisih. Se nadalje 
ostane vprašanje, kako dati samoupravnim 
orgaaom podružnic materialno osnovo, vzbu
diti pri njih težnjo za boljše poslovanje 
službe socialnega zavarovanja, zlasti pa 
najti ustrezno obliko, ki bi v dovoljni meri 
jamčila za večji vpliv lokalnih organov na 
delo podružnic.

Težnja, da se služba socialnega zava
rovanja čim bolj približa zavarovancem sa- 
m m kakor tndi oblastvenim in političnim 
forumom, se je poleg nakazanega odražala 
tudi v tem, kako podvreči delo samouprav
nih organov in zavoda kritiki širšega kroga 
interesentov. Kar se tega tiče je pripisati 
skromne rezultate šibki strokovni in poli
tični sposobnosti samoupravnih organov in 
posameznim članom. Brez posledic ni ostal 
tudi način in sistem dela, ki je te organe 
vse do leta 1955 vezal na reševanje drob
n i  administrativnih vprašanj in jim tako 
onemogočil večjo dejavnost v nakazani sme
ri. Šele novi predpisi o zdravstvenem za
varovanju in finansiranju so vnesli v delo 
teh organov novo vsebino dela s tem, da 
jim je bila dana pravica uveljavljanja v 
politično in gospodarsko važnih vprašanjih. 
Stik z zavarovanci je tudi nadalje ostal 
zgolj slučajen. Žal je le malo primerov, 
da bi posamezni člani skupščine zavoda 
poročali svojim volivcem o stanja in pro
blemih v službi socialnega zavarovanja.

Napak pa bi bilo prevaliti vso odgovor 
nost za te vrste pomanjkljivosti in slabo
sti na samoupravne organe Zavoda ali na 
posamezne člane. Odgovornost za to nosijo 
prav tako. če že ne v večji meri sindikal 
ne organizacije, pa tndi organi delavskega 
samoupravljanja. Večji poudarek na vlogi 
posameznih članov skupščine zavoda bi bil 
prav gotovo dosežen tudi s tem. če bi or
gani delavskega samoupravljanja postavili 
na dnevni red svojih sej probleme social
nega zavarovanja v svojem podjetju. Tako 
bi na eni strani dali članom skupščine pe
ster in zanimiv material, s čemer bi vne
sli v delo skupščine zavoda več živahnosti, 
hkrati pa bi tudi sami ukrepali v smeri 
odpravljanja ugotovljenih slabosti. Vrzel 
predstavlja tudi dejstvo, da je premalo čla
nov skupščine vključenih v družbene in po
litične organizacije. Mogoče so temu krive 
pomanjkljivo izvedene volitve leta 1952.

Organe socialnega zavarovanja mora vo
diti zavest, da socialno zavarovanje ničesar 
ne daje. Zavarovanci si jemljejo to, kar se
si rezervirali za čas, ko postanejo nesposob
ni za delo. Dolžnost organov in vseh de
lovnih zavarovancev je, da skrbijo za pra
vilno trošenje sredstev socialnega zavaro
vanja. Volitve dajejo možnost, da s pra
vilno izbiro delegatov še nadalje krepimo 
samoupravo socialnega zavarovanja, jo raz
vijemo do popolnosti in do meja. ki jih 
označujejo objektivne ekonomske možnosti. 
Razumljivo je, da bomo spričo tako širo
kih in važnih nalog, ki jih rešuje socialna 
zavarovanje, kandidirali in izvolili v skup
ščine socialnega zavarovanja one zavarovan
ce. ki so z dovolj humanosti, vendar tudi z 
dovolj koristno ostrino, brez ozkih lokali- 
stičnih teženj, pripravljeni voditi in delati 
za razvoj te nadvse važne družbene službe. 
Delo med več kot 15.000 zavarovanci in upo- 
kojenci, raztresenimi širom okraja, bo ter
jalo od novoizvoljenih skupščin mnogo trd- 
di . pestra problematika socialnega zavaro- 
vanja pa dovolj družbene zavesti in politič
nega poslnha. D. J.

Rado Pušenjak, predsednik Sveta za gospodarstvo OLO:

Investicije se morajo odražati
samo v povečanju proizvodnje

Odgovori predsednika Sveta za gospodarstvo OLO M. Sobota 
P a d a  P u š e n j a k a  na nekaj vprašanj o organizaciji dela v pod
jetjih, o gospodarskih perspektivah nekaterih obratov in o samouprav
ljanju v gospodarskih organizacijah.

O dobri organiziranosti lahko 
govorimo predvsem pri starejših 
podjetjih, dočim je pri večini mla
dih podjetij notranja organizacija 
še vedno šibka. Zelo dobra je or
ganizacija pri večini opekarn, zla
sti pri gornje-radgonski, nadalje 
pri Proizvodnji nafte, pri podjetju 
»Mura« M. Sobota ter Radenski Sla
tini, zadovoljiva pa je tudi pri To
varni mlečnega prahu v Murski So
boti in Mlekoprometu v Ljutomeru.

Za notranjo organizacijo pa še 
nimamo primernega sistema, na če
mer bolehajo podjetja tudi v osta
lih področjih. Nimamo primernega 
organa, ki bi se študijsko pečal s 
problemi notranje organizacije pod
jetij. Okrajni gospodarski svet je 
pričel proučevati vprašanje delov
nih mest. Vemo namreč, da ima ve
čina podjetij zlasti preveč admini
strativnega kadra in mnoga pod
jetja preveč ostale delovne sile. Ve
čino podjetij ekonomske prilike, z 
ozirom na veliko konjunkturo, še 
ne silijo, da bi resnično stremela 
za znižanjem proizvodnih stroškov 
ter večjo produktivnostjo dela, kar 
pomeni v mnogih primerih tudi zni
ževanje števila delavcev in usluž
bencev. med katerimi so tudi po
sestniki, ki svoja posestva zanemar
jajo. Podjetja se premalo zavedajo. 
da trošijo za vse odvisne režije 
praktično le sredstva širše družbe, 
do katerih bi ne smela imeti no
bene pravice. Na splošno je pre
malo borbe za večjo produktivnost 
dela. So pa tudi podjetja, k jer po
svečajo produktivnosti dela vso po
zornost, n. pr. »Mura«.

Lani uvedeni plačni sistem, ki 
bazira na večji produktivnosti de
la, bo potrebno izpopolnjevati. Pod
jetja bodo morala iskati pomoč pri 
sorodnih podjetjih v drugih kra
jih, da bodo lahko sprovedla bolj
šo organizacijo dela, in iskati nor
me pri naprednejših podjetjih, da 
bodo lahko povečala produktivnost 
dela. — Pri večjih kmetijskih po
sestvih bodo lahko izboljšali pro
duktivnost dela in zmanjšali proiz
vodne stroške, če bodo finančno 
osamosvojili nekatere obrate od
nosno delovišča in če bodo plače
vali na bazi proizvedenih produk
tov odnosno njihove vrednosti.

Večina naših podjetij ima v 
novi gospodarski politiki pogoje za 
najetje investicijskih kreditov, ker 
so to podjetja, ki producirajo b la 
go za široko potrošnjo. Imamo ne
kaj podjetij na področju našega 
o kra ja. ki imajo vse pogoje za na
daljnji  razvoj. To je pretežna ve
čina opekarn. Žica v Ljutomeru, To
varna mesnih izdelkov v M. Soboti, 
Industrija kovinske galanterije v 
M. Soboti, Splošna mehanika v Len
davi, Radenska Slatina in druga. 
Nekaj teh podjetij dela v zelo tež
kih pogojih, njihova mehanizacija 
je  na nizki stopnji ter nimajo pri
mernih prostorov. Podjetja, ka
terih ekonomski računi kažejo, da 
imajo pogoje za razvoj, bi pač mo
rala pripraviti potrebne načrte, 
brez katerih ne more biti novih in
vesticij. V tem oziru sta se resno 
pripravili le: Opekarna v Radgoni 
in Lendavi, dočim načrte za raz
širjenje proizvodnje v Radencih še
le proučujejo. Ostala podjetja so 
na začetni stopnji tega dela. Kaže 
pa, da podjetja nimajo prevelikega 
zanimanja za to, kar pa ni prav.

Ko je Svet za gospodarstvo pri 
OLO razpravljal o razvoju obrti, je 
hotel s tem doseči čim večjo zapo
slitev domače delovne sile ter se 
je zavedal, da bi lahko naši obrt
niki izdelovali mnogo blaga za bliž
nja mesta. Zelo velik uspeh pa smo 
dosegli na področju razvoja hišne 
obrti. Razna podjetja, kmetijske 
zadruge rn Trgovinska zbornica so 
organizirali več tečajev za plete
nje košar, cekariev itd. Ti tečaji so 
se obnesli zelo dobro. S tem bo za

poslenih precej ljudi, ki bodo imeli 
delo vsaj v zimskih pa tudi v po
letnih mesecih. Na tem področju 
ima tudi lep uspeh podjetje »Vrba« 
v M. Soboti in Kmetijsko gospodar
stvo Lendava.

Svet za gospodarstvo pri OLO 
sprejme vsakih 14 dni približno 80 
do 100 ali pa tudi več sklepov, ki 
so v odnosu napram občinam pred
vsem priporočila odnosno napotila 
za njihovo delo. Poleg tega pa ima
jo tudi občine mnogo gospodarskih 
problemov, s katerimi se Okrajni 
gospodarski svet ne peča. Razum
ljivo je, da občinski gospodarski 
sveti vse to delo težko zmagujejo 
zlasti z ozirom na to, ker jim pri
manjkuje strokovni kader. Tega 
bodo pač morali čimprej dobiti, ker 
je sicer težko misliti na dober go
spodarski razvoj naših občin. Pred
vsem manjkajo občinam kmetijski 
referenti, kakor tudi referenti za 
komunalna, odnosno gradbena de
la. Sveti za gospodarstvo pri obči
nah rešujejo večino problematike 
z enotnega stališča.

Družbeno upravljanje naših pod
jetij na splošno je po mojem mne
nju na nizki stopnji. Osnovni vzrok 
je v tem, da zaposlujejo naša pod
jetja predvsem polproletarce, ka
terim so prejemki v podjetjih le 
dopolnilni dohodki. Tam pa, kjer 
prevladujejo polproletarci. pa velja 
že staro pravilo: dober direktor — 
dober delavski svet, slab direktor 
— slab delavski svet. Polproletarci 
tudi močno kvarijo disciplino v 
podjetjih ter slabijo storilnost dela.

Naše delavce še vedno premalo 
seznanjamo z načeli naše sociali
stične ekonomike, mnoga vodstva 
podjetij pa jim ne znajo ali pa jih 
tudi nočejo seznanjati o uspehih de
la. Tudi vprašanje kompetenc med 
delavskim svetom, upravnim odbo
rom in direktorjem še marsikje ni 
razčiščeno. Seje delavskih svetov 
so preredke. Mislim, da bi morala 
biti seja delavskega sveta v pod
jetju vsaj enkrat mesečno, kjer bi 
razpravljali med drugim tudi o 
obračunu za prejšnji mesec. Mar
sikje se bilance podpisujejo, ne da 
bi o njih razpravljal delavski svet

in upravni odbor. Problemov v pod
jetju je toliko, da bi lahko bile 
seje upravnih odborov vsaj štiri
najstdnevno. Direktor in računo
vodja pa naj uporabita to priliko, 
da se organi delavskega samouprav
ljanja temeljito seznanijo s pro
blematiko v podjetju, ne pa, da bi 
reševali samo to, kar spada po ob
stoječih predpisih v njihovo kom
petenco. V podjetjih, kjer je več 
oddelkov, naj bi računovodstvo po
skrbelo, da bi dobil vsak oddelek 
mesečni obračun, katerega je tre
ba poleg tega še ustmeno pojasnje
vati. Tak sistem dela bo omogočal 
pravilno vzgojo delavcev. V bodo
če bo tudi finančna inšpekcija kon
trolirala, kako izvajajo podjetja 
predpise delavskega upravljanja v 
podjetjih.

M. Sobota o februarskem snegu, ki bo, zdi se, vendarle trajnejši od de
cembr skega

Ali dovolj skrbimo
za doraščajočo mladino?

Možnosti za zaposlitev je  sicer 
precej. Kljub temu pa j e ostalo 
precej mladih ljudi brez primerne 
zaposlitve. Posamezniki odhajajo v 
različne poklice v obrti in industri
ji ; to opažamo predvsem ob koncu 
šolskega leta. Nekateri pa čakajo 
16. leto starosti, da se bodo potem 
odločili za delovno razmerje v pro
izvodnji.

Praksa namreč kaže, da mladi
na, a tudi mnogo staršev, še pre
malo pozna poklice in poklicno 
šolstvo. Motivi za vstop v poklic 
so kaj različni in dostopni sleher
nemu mladincu in mladinki. Naloga 
oblastnih organov, upravnih odbo
rov in delavskih svetov, družbenih 
organizacij in društev pa je, da ak
tivno rešujejo kadrovsko vpraša
nje in se borijo za slehernega mla
dega človeka, da bo postal koristen 
član naše socialistične družbe. 
Kljub dobrim pogojem za uk in za
poslitev pa je v soboškem okraju 
še vedno precej pastirjev in pe
stunj. V starosti do 14. leta imamo 
205 fantov in 192 deklic; zaposleni 
so v glavnem pri kmetih, kjer niso 
deležni zadostne skrbi niti nimajo 
dovolj pogojev za osnovno šolsko 
izobraževanje. Tako naštejemo med

397 pastirji in pestunjami, ki so 
stari do 14 let, kar 136 takih, ki 
imajo slabe učne uspehe v šoli, 
ostali pa le zadostne. Imamo pa tu
di še pastirje in pestunje, ki so za
posleni pri zasebnih delodajalcih, a 
so stari od 14 do 17 let. Fantov je 
pri takem delu zaposlenih 41, a de
klic 54. Pri teh beležimo še slabše 
učne rezultate v šoli. Od 95 mladih 
ljudi se jih 54 zelo slabo uči v šoli, 
nekateri pa sploh ne obiskujejo 
zadnjih razredov brez resnega po
sredovanja ljudske oblasti.

7 mehanizacijo kmetijstva in go
spodinjstva bodo ti mladi ljudje

rezervna delovna sila, ki bo vse
stransko zaostala. Zato je  sedaj še 
pravi čas, da za njo bolje poskrbi
mo in ji omogočimo zadovoljivo 
šolsko izobrazbo. Če so med njimi 
taki otroci, katere starši res ne bi 
mogli vzdrževati, pa bi jih kazalo 
poslati v vzgojne domove. O tem 
naj razmišljajo merodajni činitelji.

In še nekaj: odločno bi se mo
rali zavzeti za to, da bi tudi 
pri nas v Pomurju čimprej odprli 
poklicno posvetovalnico — po zgle
du drugih okrajev in večjih mest, 
kjer so se že odločili za ta po
memben ukrep.

Delo SZDL v Gornji Radgoni 
ni bilo najboljše

Na občnem zboru SZDL v Gor. 
Radgoni, ki se ga je udeležilo od 
1020 članov komaj 106, so bili vsi 
navzoči enotnega mnenja, da SZDL 
ni izpolnila vseh nalog. Predvsem 
je premalo spremljala delo posa
meznih organizacij in se pogosto
krat spuščala v podrobnosti, ki ni
so bile bistvene.

Nekaj krivde za slabo delo nosi 
tudi občinski odbor SZDL, ki je da
jal mestnemu odboru premalo po
moči. Že lani, ko so izvolili dose
danji odbor, se je pokazalo, da no
vi odbor ni imel dovoli volje do 
dela. Dve seji, na katerih niso mo
gli izvoliti novega odbora, sta to 
mnenje še utrdili.

Po številu članov je organizaci
ja SZDL precej močna, saj je va
njo vključenih 80 odstotkov voliv

cev, kar je vsekakor precej v pri
merjavi z drugim kraji v Pomur
ju. To, da je toliko ljudi včlanje
nih, pa še zdaleka ni vse, posebno 
še, če so med njimi celo taki, ki 
zelo neradi plačujejo članarino. O 
takih članih bi moral odbor mnogo 
več razpravljati, saj predstavljajo 
v organizaciji samo gole številke.

Lani je imel odbor 8 sej, od ka
terih so bile samo 4 sklepčne. Po
samezni člani odbora se niso ude
ležili niti ene seje. To je vredno 
vse graje, saj so odborniki poka
zali s tem skrajno malomarnost. 
Tudi člani nadzornega odbora se 
niso udeleževali sej.

Razumliivo je. da SZDL ob ta
kih pogojih in pri takem delu ni 
mogla predstavljati javne tribune 
za izmenjavanje misli in u t r jeva- 
nje socialističnih načel. rko
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R ibištvo n e sm e biti vir
za  oseb n o  o k o rišča n je

Na nedavnem občnem zboru Ribiškega 
društva Ljutomer se je po kar dobro pri
pravljenih poročilih razvila živahna disku
sija, ki pa ni bila dobro usmerjena. Posa
mezniki so jo namreč zavajali na drobna 
in manj važna vprašanja. Kljub temu pa 
je bilo pravilno povedano, kaj lani nismo 
storili in katere naloge so še pred nami. 
Govora je bilo tudi o onesnaženju vodu po 
industrijski odplaki (Tovarna usnja Ljuto
mer in Sladkogorska papirnica); vodo pa 
zastrupljajo tudi kmetijska gospodarstva, 
predvsem tista, ki gojijo konopljo. Z za
strupljanjem vode si povzročamo neprecen
ljivo gospodarsko škodo. Sedaj pripravlja
jo republiški zakon o čistoči voda, zato 
upajo ribiči, da bo temu končno kraj. So 
pa še drugi ribji sovražniki, ki so pripo
mogli k tako majhnemu ribjemu staležu. 
RD se bo moralo načrtno boriti proti ta
kim škodljivcem.

Ribji stalež v Muri in njenih pritokih 
je z vsakim letom manjši. Letos je bilo 
vloženih tisoč mladic, RD pa nima potreb
nih finančnih sredstev, zato smo letos lo
vili ribe tudi za potrošnike. Zaradi po
manjkanja tehničnih sredstev pa ni bilo 
zaželjenega uspeha. Nabavili si bomo nove 
mreže. V bodoče je pričakovati na trgu še 
več rib. To pa še ne bo zadostilo potre
bam društva in trga, saj je po ribjem 
mesu vedno večje povpraševanje. Zato so 
ljutomerski ribiči sklenili, da bodo zgra
dili ribnik v Gresovščnku pri Ljutomeru.

Na dnevnem redu je bilo ustanavlja
nje družin. RD ima v najemu sledeče vo
de: Muro od Cmureka do madžarske meje

z vsemi pritoki, kar je zelo velik teren. 
To je narekovalo potrebo po drugačni orga
nizacijski obliki, ki bi omogočala lažje 
gospodarjenje in kontrolo nad vodo; to 
bi naj bile ribiške družine. Žolčno raz
pravljanje v skupinah pa ni rodilo zaže- 
ljcnega uspeha. Nekatere skupine so orga
nizirano nastopile in zahtevale svojo dru
žino. Besede, »če bomo imeli svojo druži
no, se bodo vanjo vključili tudi "črni" ri
biči«, ki jih je izrekel tovariš iz Razkrižja, 
nam povedo, koko so nekateri razumeli 
pomen teh družin. Precej je ribičev, ki so 
mislili, da bodo v družinah absolutni go
spodarji in da bodo lahko uveljavljali svoje 
osebne in materialne koristi. Skrajno ne
disciplinirano zadržanje razkrižkih in ne 
katerih drugih ribičev nam kaže, da bodo 
pošteni športni ribiči morali odločno in 
temeljito očistiti svoje vrste. Občni zbor 
je pravilno ocenil položaj in izvolil name
sto družin štiri pododbore: v Radgoni, M. 
Soboti, Lendavi in v Ljutomeru.

Iz diskusije se je dalo razbrati, da ima
mo ribiče, ki mislijo, da se jim mora ri
bolov izplačati in iščejo v njem samo ma
terialno korist. Mnogi bi želeli »križaka- 
ti« po vseh vodah in potem ribe prodajati, 
kakor so to delali nekdaj. V novem ri
biškem zakona pa je jasno določeno, da so 
vode in ribe last vsega ljudstva in so nam 
ribičem dane samo v upravljanje. Športni 
ribolov zaslednje plemeniti smoter: vzgajati 
člane za čuvanje narave in njenega boga 
stva, tako da bi si vsak delovni človek 
po napornem delu lahko ob vodi telesno 
in duševno spočil ter si nabral novih moči 
za vsakdanje delo. LI



Le z redilnimi krmili lahko ublažimo občutno razliko:

Poleti 18.000, pozimi pa komaj 
okrog 8.000 litrov mleka na dan

Tovarna mlečnega prahu v M. Soboti je 
poklicana, do pošilja svoje proizvode (pred
vsem mlečni prah) v industrijska sredi
šča in v tiste kraje, kjer primanjkuje mle
ka zlasti v poletnih mesecih. Pomanjkanje 
svežega mleka pa je zlasti občutno pozimi, 
ko živinorejci krmijo svoje krave s su
him senom, pomešanim s slamo in koruz- 
nico. Lani poleti smo odkupili dnevno 
okrog 18.000, decembra pa komaj 7.500 li
trov mleka. Krivdo za to zmanjšanje je 
treba v veliki meri pripisati deževnemu 
vremenu. Paše je bilo namreč dovolj, to
da zaradi slabega vremena ni mogla živina 
na pašnike. Kadar pa je bilo lepo vreme, 
so kmetje bili primorani izkoristiti čas za 
setev žita. Zaradi pogostega deževja je bila 
krma lani mnogo slabša. Zmanjšanje od
kupljenih količin mleka pa smo ublažili s 
tem, da smo naročili v ljubljanski tovar
ni 45 ton redilnih krmil za molznice. Krmi

la smo začeli deliti takoj po Novem letu. 
prepričani, da bodo živinorejci radi segali 
po njih.

Res je : redilna krmila niso poceni, saj 
stane kg 28 din Iranko vagon železniške 
postaje prodajalca. Naše podjetje je re
dilna krmila pošiljalo svojim zbiralnicam s 
kamioni in jih zato zaračunalo po 30 din 
kg, torej brez vsakega zaslužka, samo da 
bi živinorejci dobili potrebna krmila in 
potem prodajali kar največ mleka.

Že po nekaj dneh pa smo razočarani 
obstali, kajti živinorejci so v glavnem od
klanjali krmila in se izgovarjali, da jih ne 
potrebujejo ali da so predraga. V nekaterih 
vaseh pa so kmetovalci začeli posnemati 
naprednejše vrstnike, ki so krmila kupili 
brez prigovarjanja. Živinorejci, ki so re
dilna krmila začeli pokladati kravam, so 
z molznostjo zelo zadovoljni. Moti jih sa
mo to, da so krmila predraga.

preveč mleka še pokladamo svinjam, na
mesto, da bi ga prodali naši tovarni. V tem 
pogledu prav gotovo prekašamo Vse napred
ne kmetijske države.

ALI SI KM ET. KI O D  SV O JE  
D O B R E  M O LZN IC E NE O D D A  

N ITI L ITR A  M LEKA. RES ZASLUŽI 
N A G R A D O ?

V naših vaseh izdelujemo tudi preveč 
masla. Prednjačijo predvsem drugače dobri 
živinorejci iz Strukovec in sosednjih vasi, 
ne zaradi boljšega vnovčenja mleka, marveč 
iz stare navade. Morda pa bodo naši na
predni živinorejci le prišli do spoznanja, 
da je mleko vredno oddajati mlekarni — 
če ne prej, vsaj takrat, ko bo dobrega 
masla dovolj na trgu!?

In še nekaj ne moremo razumeti. Naše 
kmetijske zadruge ali pa ljudski odbori 
prirejajo živinorejske razstave. Na teh pri
reditvah nagrajujejo lastnike najboljših 
molznic. Pri tem pa bi morale komisije 
upoštevati socialistično načelo: »Kdor skup
nosti več daje, temu skupnost tudi več vra
ča!« Večkrat pa se zgodi, da je nagrajen 
živinorejec, ki ni oddal niti litra od svoje 
dobre krave. Zakaj pa ne bi tudi tukaj 
obveljalo merilo: mlekarni oddano mleko. 
V drugih naprednih državah to upoštevajo 
in imajo zato tudi boljše rezultate. Dokler 
bomo namreč nagrajevali kmetovalce, ki 
pokladajo mleko svinjam ali pa ga doma 
predelujejo v maslo, potem na nestrokov
no izdelano in predolgo zapakirano maslo 
prodajajo po raznih kanalih, dotlej kmeto
valec ne bo rad oddajal mleka mlekarni!

Sicer napreden kmetovalec Šiftar iz Bre
zovec že nekaj let dobiva lepe denarne na
grade za svojo dobro molznico, čemur ne 
ugovarjamo, toda ko pregledujemo sezna
me oddajalcev mleka, ga žal ne moremo 
nikjer najti.

Delavski svet naše tovarne je tudi le
tos sklenil, da bo nagradil kmetovalce, ki 
so v letu 1955 oddali največ mleka. Ta 
ukrep bo naše kmetovalce prav gotovo 
vzpodbudil k večji vnemi v tem pogledu.

O vzglednih oddajalcih mleka pa mor
da drugič.

Jože Bratec

Kako pokladamo redilno krmilo?
R e d iln a  k rm ila  v se b u je jo :
K rm ilo  za  k r a v e  K: v e n e m  kg 

je  18 d k g  p re b a v n ih  b e l ja k o v in ,  
60 d k g  šk ro b a  in 12 d k g  v lak n in e .  
S es ta v in e :  sončn ične  tro p in e ,  b u č n e  
t ro p in e , r ep ičn e  tro p in e ,  o trob i,  ž i t 
ni o d p ad k i,  lu c e rn in a  m oka, k o s tn a  
m o k a ,  a p n e n č e v a  m o k a  in ž iv a lsk a  
sol.

N avod ilo  za k r m l je n je :
K rm ilo  K p o k la d a m o  m olzn icam  

is točasno  s k rm o , ki j i  p r im a n jk u je  
beljakov in . Posebno p r ipo ročam o  
d o d a ja n je  k rm ila  K slabšem u senu 
(ostare lem u ali izp ranem u), slami 
k o ru zn ic i ,  pes i in  s ta ri ,  že odcve te li  
ze len i  k rm i.

Č e la h k o  k r a v a  da  več m leka , 
k o t  ji  d o v o l ju je  o sn o v n a  k rm a , p o 
tem  d o d a ja m o  na  v sa k a  2 l i t r a  m le 
k a  po 1 k g  k rm ila  K. P r im e r :  d o 
m ača  k rm a  z a d o s tu je  za 10 li t rov  
m lek a ,  k r a v a  pa  bi ga la h k o  da la  
14 li t rov  — to r e j  d o d am o  dom ači 
k rm i 2 k g  k rm ila  K.

B re j im  k ra v a m , ki so n e h a le  d a 
ja t i  m leko , d a je m o  dva m eseca  p re d  
te l i tv i jo  to l iko  d o d a tk a ,  k a k o r  da 
b i d a ja le  v sa k  d an  od  10 do 15 l i 
t ro v  m leka .

K rm ilo  K p o k la d a m o  v suhem  
s ta n ju  ali p a  m alo  ovlaženo z vo
do, bodisi sa m o sto jn o  ali p a  p o m e 
šano  m ed  osta lo  k rm o.

V KRMLJENJU TE K L JUČ  
D O  VEČJE MOLZNOSTI KRAV

Menimo, da so redilna krmila prav ko
ristna za povečanje molznosti krav, poseb
no še zato. ker primanjkuje našim kme
tovalcem krme in silosov. Našo živino v 
glavnem krmimo pozimi le s koruznico in 
slamo. Posamezni kmetovalci celo poklada
jo boljšo krmo konjem, slabšo pa goveji 
živini. Zato je spomladi, ko se začne delo 
na polju, ponavadi živina (posebno krave - 
molznice.) v zelo slabi telesni kondiciji. Tre
ba jo je dva meseca dobro krmiti, da spet 
pridobi na svoji teži. Če bi kmetovalec, 
ki tako ravna, dobro preračunal izgubo mle
ka, bi prav gotovo spoznal, da je zaradi 
slabega krmljenja izgubil pozimi lepe de
narje.

Našim travnikom nič ali pa premalo 
gnojimo. Manjka nam hlevskega in umet
nega gnoja. Lani je bilo v prodaji dovolj

umetnih gnojil po zelo dostopni ceni. Kljub 
temu pa si jih vsakdo ni mogel omisliti 
— seveda iz različnih vzrokov. Posamezni
ki so računali na spomlad, saj Thomasovo 
žlindro uporabljamo v jeseni ali zgodaj 
spomladi.

Lani pa so ukinili regres za umetna 
gnojila. Ta ukrep se občutno pozna tudi 
v živinoreji. Zato je po našem mišljenju 
umesten predlog ing. Titana (podan je bil 
republiškemu živinorejskemu odboru), da 
bi bilo tudi v bodoče potrebno regresirati 
umetna gnojila za oddajo mleka in živine. 
Pomurje je namreč v tej stroki kmetijstva 
zelo močan činitelj, ki ga ne kaže pre
zreti. Samo naša tovarna in pa ljutomersko 
podjetje »Mlekopromet« sta lani izplačala 
za odkupljeno mleko okrog 160 milijonov 
dinarjev.

Večina pomurskih kmetovalcev pozitiv
no ocenjuje poslanstvo naše tovarne, saj 
smo lani v primerjavi z letom 1954 pre
segli proizvodnjo za 142 odstotkov. S temi 
številkami pa naš kolektiv še vedno ni 
zadovoljen — upravičeno, saj je v našem 
odkupnem okolišu, okrog 50.000 krav. Vse

V M . Soboti čez 400 članov 
Partizana

Pred tednom dni so imeli svoj letni zbor 
tudi člani Telesno vzgojnega društva Par
tizan v M. Soboti. Iz poročil in razprave 
povzemamo, da je lani upravni odbor dru
štva štel 25 članov in imel 16 sej. Vendar 
je bila udeležba na posameznih sejah bolj 
slaba, kur kuže na to, da so se posamezni 
člani premalo zanimali za delovanje dru
štva. Lani so našteli 445 članov, od teh 218 
aktivnih.

V telovadnih vrstah prevladuje mladi- 
na, kar je sicer razveseljivo, toda mladih 
ljudi bi bilo v telovadnici še več, če bi jim 
starejši dali vzgled, kako je treba telova
diti, biti discipliniran itd. Zgledi namreč 
vlečejo, zato bi se pruv gotovo starejšim te
lovadcem pridružilo še mnogo mladih. Po
manjkanje izkušenih telovadcev je vzrok 
za to, da nimamo v M. Soboti izrazito re- 
nomirane telovadne vrste. Tudi vaditelj
skega kadra je premalo. Društvo samo se 
sicer trudi, da bi vzgojilo kar največ vod
nikov in vodnic, toda, posamezniki so se po
končanem tečaju izneverili telovadnemu po
slanstvu. V M. Soboti imamo štiri šolske 
ustanove, na katerih skrbita za telesno 
vzgojo učeče se mladine samo dva poklicna 
vzgojitelja, kar je absolutno premalo, saj 
ne more biti kakovost njunega dela na za
dovoljivi stopnji kljub najboljši volji. Ve
mo pa, da je prav od telesne vzgoje šol
ske mladine v marsičem odvisno, kakšen

telovadni naraščaj bodo dobila društva Par
tizan.

Govora je bilo tudi o proizvodni gimna
stiki, ki se pri nas sploh še ni začela, 
čeprav jo imajo v nekaterih naprednih drža
vah. Vsakdanje delo je težavno in eno
lično, zato pa utruja živce in povzroča 
razna obolenja. S telovadbo pred začetkom 
dela v naših proizvodnih podjetjih bi pre- 
eej pripomogli k večji delovni storilnosti, 
razen tega pa bi bilo tudi manj raznih po
klicnih bolezni.

V društvu šepa tudi disciplina, ne sa
mo pri telovadečih, marveč tudi pri posa
meznih vodnikih in vodnicah, ki bi sicer 
morali zgledovati mladini. Večja bi morala 
biti tudi samozavest posameznih članov. La
ni so celo zabeležili primer, da se je neki 
član branil nositi prapor pred svojimi 
vrstniki, češ da ga je sram. To pa še ne 
pomeni, da društvo ni imelo uspehov in 
delovnih rezultatov — še precej je zabele
žilo v svoji delovni kroniki, kar je po
murski javnosti v glavnem že znano. Za
sluge za dosežene uspehe pa je treba pri
pisati predvsem discipliniranim članom in 
članicam, posebno pa še voditeljem E. Ti
tanu. F. Flegarju, Mariji Gjerkeševi, Fran
cu Šebjanu in drugim.

Na kraju občnega zbora so izvolili no- 
vo vodstvo in sprejeli koledar prireditev za 
letošnje leto.

Občni zbor TVD „Partizan“ v Puconcih
Pred kratkim je bil v Puconcih občni 

zbor TVD »Partizan«. Udeležili so se ga 
zastopniki vseh množičnih organizacij, pri
šli pa so tudi iz sosednjih vasi. Občni zbor 
je otvoril tov. Vučak, nato pa je vse nav
zoče pozdravili okrajni načelnik TVD, »Par
tizan« tov. Flegar in spregovoril nekaj o 
poslanstvu tega športnega društva. Pouda
ril je, da »Partizan« vzgaja telesno in du
ševno zdrave mlade ljudi, do bodo sposob
ni pozneje s svojim delom kar največ ko
ristiti skupnosti.

V okviru društva so delovale razne 
skupine: atletska, odbojkaška, košarkaška, 
kegljaška in šahovska. Tudi s plavanjem in 
smučanjem se bodo srečali, vendar poseb
nih ekip za enkrat še ne bodo ustanovili.

Zbora se je udeležilo 69 starejših in 
mlajših telovadcev. Člani TVD »Partizan«

so takoj ob ustanovitvi izvolili upravni in 
nadzorni odbor. Sprejeli so tudi pravila, ki 
jih bodo vestno izvajali. Sklenili so tudi, 
da bodo takoj spomladi organizirali kros. 
V poletnih mesecih bodo priredili izlete v 
bližnjo okolico in se pomerili z ostalimi 
društvi »Partizan«. V kratkem se bodo za
čeli pripravljati za okrajni nastop. Poleg 
tega pa bo imelo društvo doma še samo
stojen nastop, ki bo predvidoma ob konca 
letošnjega šolskega leta.

Čeprav dosedaj ni bilo v Puconcih 
športnega društva in je bil že skrajni Čas, 
da so ga ustanovili, pa ne moremo govo
riti o popolni pasivnosti. Nasprotno: trdi
mo lahko, da so precej delali. Udeležili so 
se vsako leto okrajnega telovadnega na
stopa v M. Soboti in poslali svoje zastop
nike tudi na republiški zlet »Partizan«.

Društvo bo moralo prebroditi še vrsto 
težav. Najprej bo treba urediti telovadišče, 
ki ni ravno v najboljšem stanju. Tudi te
lovadnega orodja, razen bradlje in grede, 
nimajo. Razen tega potrebujejo vaditelje
za posamezne skupine. Navzoči so oblju
bili, da bodo skušali pridobiti čim več 
novih članov, predvsem iz sosednjih vasi, 
kajti v Puconcih ne bi bilo dovolj telo
vadcev. Sedež društva bo pa ostal v  Pu-
concih. Irena C.

IZ NAŠIH KRAJEV
D a se d o s to jn o  o d d o lž ijo  spom i

n u  v e lik eg a  p e s n ik a  P re še rn a ,  p r i 
p r a v l ja jo  p re b iv a lc i  V e like  P o la n e  
svečano  p ro slav o . D i ja k i  p r ip r a v 
l ja jo  d e k la m a c i je  P re še rn o v ih  p e 
smi, p io n irs k i  p e v sk i zbo r že p r id 
no vad i, lu tk a r j i  pa  bodo u p r iz o 
rili »Sneguljčico«. V k in o d v o ra n i  
bodo  p r e d v a ja l i  m la d in sk i  film  
» C irk u šk i  deček« , k i so ga za  to 
p r i lo ž n o s t  p o se b e j  na roč ili.

P re d  n e k a j  d n ev i so gostova li v 
B is tric i  d o k ležo v sk i ig ra lc i z ig ro  
»Vdova R ošlinka« . Ig ro  j e  z v e liko  
s k rb jo  p r ip ra v i l  D ra g o  Š k e rg e t.  
Ig ra lc i so b ili  zelo  dobri, posam ezn i 
z n a č a ji  s k rb n o  izb ran i, tu d i izgo
v o r ja v a  j e  b i la  b o ljša  ko t d ru g e -  
k ra t i .  N a jb o l jš i  s ta  bili vdova R o 
š l in k a  in h č e rk a ,  po sreče n  p a  j e  bil 
tu d i ro m a r  V a len tin o v . D o k ležo v sk i 
ig ra lc i bodo  v k r a tk e m  n a s to p il i  z 
G o g o ljev o  »Ženitvijo«.

V M ali P o lan i j e  b ilo  n a  p obudo  
v a š k e g a  o d b o ra  SZDL d v o je  p r e d a 
v a n j .  L ju d je  so z z a n im a n je m  p o 
s luša li p r e d a v a n je  ž iv in o z d ra v n ik a , 
k a k o r  tov. S lo k a r je v e ,  k i j e  govo
r i la  o n a ra v n ih  lep o tah  naše  dom o
vine. L ju d je  že lijo , da  bi odbor 
SZDL o rg a n iz ira l  še več  t a k ih  p r e 
d a v a n j .

V p r e j š n je m  ted n u  se j e  zb ra lo  
v o tro šk e m  v r tc u  v L en d av i ok ro g  
100 m am ic, k i so se p o g o v o rile  z 
v z g o ji te l j ic a m i o n e k a te r ih  v z g o j
n ih  v p ra š a n j ih ,  k i se t ič e jo  n j ih o 
v ih  m alčkov .

V n e d e ljo , 29. jan .,  j e  im ela  ti- 
š in sk a  m la d in a  v gosteh  m lad in ce  
4. t e r e n a  iz M. Sobote. P r ire d il i  so 
šp o r tn o  te k m o v a n je .  P o m erili  so se 
v o d b o jk i ,  s t r e l j a n ju  in šahu . Ti- 
š inčan i so zm agali le v o d b o jk i  in 
s ic e r  z rez u lta to m  3:0. T iš in sk i m la 
dinci bod o  v p r ih o d n je  o rg a n iz ira l i  
še več  ta k ih  te k m o v a n j.

M lad in a  v G or. P e tro v c ih  je  
u p r iz o r i la  v e se lo ig ro  »G lavni d o b i
tek«. Ig ra  j e  u sp e la , g ledalc i so bili 
zad o v o ljn i  in si že lijo  še več p r e d 
stav . V e lik e  težav e  d ela  ig ra lcem  
to, da  n im a jo  p r im e rn e  d v o ra n e , 
tu d i  o b le k e  j e  težk o  dob iti, v e n d a r  
vse  to  n e  sm e v p liv a ti  n a  n a d a l j 
n je  delo  ig ra lsk e  sk u p in e .

V G or. P e tro v c ih  so že z a k l ju č i l i  
z z d ra v s tv e n im  teča jem . D a  je  t e 
č a j  u spe l, j e  v e lik a  zas lu g a  o d b o r 
n ik o v  RK in o b č in sk eg a  l ju d s k e g a  
o d b o ra . V te č a j  je b ilo  v p isa n ih  23 
d e k le t ,  od teh  d v e  sp loh  n is ta  h o 
dili k  p re d a v a n je m , izp it p a  j e  d e 
lalo  16 teča jn ic .

Č e p ra v  so S tavešinc i m a jh n a  
vas, im a jo  k u ltu rn o -p ro s v e tn o  d r u 
štvo. D ra m sk a  sk u p in a  je p r ip r a v i 
la  že n e k a j  u sp e lih  p r ire d ite v . G o 
stova li  so po o k o lišk ih  k r a j ih  in 
celo  v R adgon i. Že lani m a ja  so sc 
odločili, da  bodo  ig ra li  »Krtice«, 
v e n d a r  jih  še do d a n e s  n iso  p o s ta 
vili na  oder.

N a občnem  z b o ru  SZDL v K r i 
ževcih  in I l ja še v c ih  so u go tov ili, da 
j e  v č la n je n a  v SZDL k o m a j  č e t r t i 
na  vo livcev ."  N o vo izvo ljen i odbor 
bo im el težav n o  nalogo  p ra v  v tem . 
da p r i te g n e  v o rg a n iz a c ijo  čim več 
l judi. To m u bo  uspelo , če bo odbor 
p r i r e ja l  raz l ičn a  p re d a v a n ja ,  k i si 
j ih  volivci zelo želijo .

T udi v P e r to č i  so p r iče li  z go
sp o d in jsk im  te č a je m . T e č a j  o b is k u 
je  20 m lad ih  gosp o d in j in d ek le t.  
N a te č a ju  se s e z n a n ja jo  tud i z d r u 
gim i p ra k t ič n im i g o sp o d in jsk im i 
deli. O b  k o n cu  te č a ja  bodo p r i r e 
d ili razstavo .

P o m la d k a r j i  R K  v B e ltin c ih  so 
p r id n i.  R edno  se s e s ta ja jo  in pogo- 
v a r j a jo  o delu . V k r a tk e m  bodo 
im eli p r e d a v a n je  o h ig ien i in p r e 
d a v a n  je o p rv i pom oči. D a  b i de lo  
še b o lj  poživeli, so p r i re d i l i  p re d  
k r a tk im  m a jh e n  srečolov.

V B e ltin c ih  se l ju d je  u p ra v ič e n o  
z g ra ž a jo  n a d  tis tim i p reb iv a lc i ,  k i 
m islijo , da  j e  ces ta  sm etišče. Sm eti, 
p ep e l  in d ru g o  nesnago , vse to  n e 
k a te r i  o d la g a jo  na  cesto . T u d i po
to k  Č rn e c  j e  v edno  po ln  bu čn ih  lu 
p in  in v sa k o v rs tn e  n esn ag e . M orda 
j e  v B e ltinc ih  kdo, k i bo  n a re d i l  
ta k im  s tv a re m  konec.

Č lan i  SZDL v M ačkovcih  rad i 
b e ro  časopise, sa j  j ih  j e  36 n a r o 
čen ih  na  » P o m u rsk i ves tn ik« . R a 
zen  tega  im a jo  n a ro č e n e  tu d i d r u 
ge časopise. N a o bčnem  zb o ru  so 
sk len ili , da  bodo le tos d o g rad ili  g a 
s ilsk i dom  in  cesto, k i vodi p ro ti  
šoli.

POKAŽITE »POMURSKI VESTNIK« 
SOSEDOM, ZNANCEM IN SOROD

NIKOM — PRIPOROČAJTE SVOJ 
DOMAČI LIST — DA GA BODO 

BRALI V SLEHERNI 
POMURSKI DRUŽINI

Med lendavskim i lu tk a r ji
Voziček, naložen z okenskimi okviri, se 

je že drugič pomikal proti gimnaziji. Mlade 
in spretne roke so ga po prihodu kmalu 
izpraznile. Okviri so izginili in voziček je 
bil že znova naložen, toda topot s starim 
železom. »Tudi to bo nekaj,« je bilo raz
brati iz vedrih obrazov mladih ljudi. Pot 
z vozičkom in starim železom ni bila prva 
niti zadnja. Mnogo takih so napravili len
davski taborniki, ki so tudi z veseljem pri
skočili na pomoč domačim lutkarjem.

Nekaj dni kasneje so se no južni strani 
kletnih prostorov nižje gimnazije pojavili 
novi okenski okviri. Marsikdo se je spo
taknil ob nje z besedami: »Čas je že bil!« 
S tem pa je povezana zgodba doma lendav
skih lutkarjev, ki so ga našli v lepo ure
jenih kletnih prostorih. Velika želja je bila 
uresničena in lutkarji so hvaležni vsem, 
ki so jim pomagali.

V novih prostorih je bilo veselo razpo
loženje. Urejevali so oder, omare za lutke 
in druge rekvizite. In danes stoji v bivši 
kleti nižje gimnazije v Lendavi sodobno 
urejen lutkovni oder. Ta bo v prihodnjih 
tednih služil delavni lutkovni skupini, ki 
je v kratkem času pokazala priznanja vre
den uspeh in napredek. Za ureditev pro
storov so lutkarji skupno s taborniki opra
vili preko 800 delovnih ur, kar prav gotovo 
ni malo.

Pa še nekaj besed o lutkovni skupini in 
njenih nastopih. Že uvodoma je potrebno 
omeniti imena: Arpad in Milena Salamon, 
Vilko Fram ml., ki so bili v jeseni 1954 
ustanovitelji skupine in prav pridno delajo 
še danes.

Kakor povsod, je bil tudi v Lendavi za
četek težak, saj niso imeli razen odra no
benih stvari. Vse so izdelali kar sami. Ja
nuarja lani so se prvič pojavili in navdu
šili lendavske pionirje in mladino. Med le
tom je skupina nastopila s številnimi igra
mi: »Naloga«, »Požeruh Pišta«, »Debela re
pa«, »Čarobni klobuk«. Morda bi bilo nasto
pov še več, če ne bi primanjkovalo igralcev. 
V začetku je sodelovala v skupini tudi mla

dinka IIackova. Med letom so pridobili še 
dve mladinki in tri mladince, ki so se 
pri zadnjem nastopu dobro odrezali. Tako 
ima skupina danes 7 aktivnih igralcev. 
Omembne vredno je, da vsi igralci obvla
dajo razen slovenskega še madžarski jezik, 
kajti skupina nastopa tudi v madžarskem 
jeziku. V minulem letu je bilo 19 predstav 
s preko 5000 gledalci. Razen tega je skupi
na gostovala v Dobrovniku, Murskem Sredi
šču in na III. zletu ZTS v Ljubljani z igro: 
»Neri Mihok«. Igralci so imeli 60 vaj. To 
najlepše potrjuje, da je bila skupina de
lavna in zasluži za svoje delo priznanje in 
pohvalo. Na letošnjem prvem nastopu, ki 
ga bo imela lendavska lutkovna skupina že 
v novih prostorih, bomo gledali igrico »Žo
gica Marogica«. Lendavski lutkarji sodeluje
jo tudi z lutkarsko skupino v Gaberju, ki 
prav tako lepo napreduje in je razen v 
Lendavi nastopila še v mnogih drugih va
seh. -jo

D R O B E C  
O B E L T I N S K I  
A M B U L A N T I

O d k a r  im am o d Beltincih k o m u 
no, smo m ora l i  p re p u s t i t i  vse p ro 
store v »Malem g r a d u  obč inskem u 
l ju d sk em u  odboru .  Izseliti  se je m o
r a la tu di a m b u la n ta ,  ki je seda j  v 
p r iv a tn i  ord inacij i .  Zobno a m b u la n 
to pa  so posp rav i l i  k a r  n a  podstrešje , 
sa j  n i  zobozdravn ika!

B elt inčani  mislimo, d a  bi bilo 
mnogo bolje,  če bi u red i l i  za  a m 
bu lan to  p rosto re  v novozgra jen i  
Š p ra jca r jev i  hiši. Hiša stoji  ob g la v 
ni cesti, a m b u la n ta  bi dobila  lepe 
p rostore  in m nogo  lažje bi bilo do 
biti  d rugega  zobozdravn ika ,  ki je v 
Belt incih n u jn o  potreben.

B elt inčani

Z občnega zbora 
šport za

Zbor je bil zadnjo nedeljo v Križevcih 
pri Ljutomeru. Naš kraj so si izbrali za
to. ker je tukaj dosti priznanih konjerej- 
cev. Zbor je bil dobro obiskan, saj so se 
ga med drugimi udeležili tudi predsednik 
okraja M. Sobota tov. Rogi, zvezni posla
nec tov. Ivan Kreft in drugi.

Iz poročil članov upravnega odbora po
vzemamo, da je bilo delovanje kluba v pre
teklem letu zelo pomembno in da zasluži 
vso pohval0 in priznanje naše športne jav
nosti. Dogradili so dirkalno progo na hipo
dromu v Ljutomeru. Na progo so pripeljali 
še 500 m3 gramoza, tako da znaša vrednost 
izvršenih del 5 milijone din. Lani je klub 
praznoval osemdesetletnico svojega obstoja. 
Takrat so priredili Jugoslovanski kasaški 
derby. To proslavo sta podprli republiška 
in jug. zveza za konjski šport z 800.000 din. 
Denar je bil razdeljen med najboljše dir
kače v državi. Tudi bivši OLO Ljutomer 
je prispeval pol milijona din. Sedaj imajo 
nov hipodrom v Ljutomeru, s katerim je

Kluba za konjski 
Pomurje
klub mnogo pridobil, saj je eden najbolj
ših v Jugoslaviji. Kljub velikim uspehom je 
bilo premalo povezave med člani, ki bi se 
morali bolj zavedati, da imajo tudi svoje 
dolžnosti do kluba. Zlasti je bilo poudar
jeno, da ni dovolj samo rediti konje in 
se potem z njimi postavljali pred javnostjo; 
vsakdo bi moral čimveč prispevati tudi za 
procvit konjskega športa na Muropolju. Tu 
di v bodoče bodo ostali še dalje tesno po
vezani z Državno kobilarno v Turnišču in 
s Konjerejsko zadrugo na Cvenu. Prire
ditve bodo skušali še bolje organizirati, 
zlasti pa bo potrebno več propagande med 
domačimi prebivalci.

Tov. Rogl je poudaril, da je nujno po
trebno, da ima konjerejec tudi ljubezen do 
konja in do konjskega športa. Znano je, 
da se je na Murskem polju že nekdaj uve
ljavila konjerejo. Neguimo to obliko špor
ta še dalje, ker bomo tako tudi v tem de
lu domovine lahko pokazali drugim svoje 
posebnosti. nb

TAKO PA NI PRAV
SZDL d Veliki P o lan i  je p r i red i la  

15. jan. seminar. Zbralo  se je okrog 
20 ljudi ,  p re d a v a te l ja  p a  n i  bilo od 
n ikoder ,  če p ra v  so ga l jud je  čak a l i  
več kot  2 uri.  Zgodilo p a  se je t a 
ko. d a  je prišel p re d a v a te l j  n eka j  
d n i  kasneje, t a k r a t  pa  seveda n i  b i 
lo l ju d i .

Še slabše je bilo 19. jan .  T okra t  
je  bilo n a p o v ed an o  p re d a v a n je  o 
sa d ja rs tvu .  P re d a v a te l j  bi m o ra l  
p r i t i  iz Lendave. Spet  je čakalo  p r i 
bližno 50 l ju d i  in  to n a jm a n j  2 uri.  
Is tega  dn e  je v Mali Po lan i  p r e d a 
val  ž iv inozdravn ik ,  ki se je p r ip e 
l ja l  iz Lendave z avtom obilom . Ve
l ika P o lana  je samo 1 km  odd a l je 
n a  od Male Polane.  Če je bi l p ro 
blem z a r a d i  prevoza ,  ali  se ne bi 
m ogla  p r ip e l ja t i  oba  p re d a v a te l ja  
z istim av tom ?

T ak e  stvari  sp rav l ja jo  o rg an iza 
tor je  sem ina r jev  in p re d a v a n j  v ze
lo neroden  položaj.  Vsakdo ve. da  
je  včasih  n a  vasi težko p rep r iča l i  
l judi , d a  bi se udeležili  nekega pre 
d a v a n ja ,  za to  t a k  n ač in  dela  n i  p r a 
vilen.

P o m o r s k i  v e s t n i k  — Izdaja 
Časopisno in založniško podjetje 
»Pomurski tisk« v Murski Soboti -  
Direktor  in odgovorni urednik Jože 
Vild — Uredništvo: M. Sobota, Tru
barjev drevored 3/II. — Telefon 1-58 
Uprava in oglasni oddelek: Murska 
Sobota. Kocljeva ulica 7 — Tel. 55 — 
Naročnina: če trtletna 100, polletna 
200. celoletna 400 dinarjev — Tekoči 
račun pri Narodni banki 64I-T-608 
v M. Soboti — Tisk Pomurske tiskar

ne v Morski Soboti
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SOBOŠKA K R O N IK A
Poroke, rojstva in smrti 

od 22. do 29. januarja 1956 
Poročili so se: Jožef Zrinski, brusač in 

Terezija Sečko, gospodinja, oba iz M. So
bote; Stefan Perkič, poljedelec iz Gradi- 
iča in Jolanka Benko, poljedelka iz Mart- 
janec; Jožef Rajnar, delavec in Vera Mag
dič, tovarniška delavka, oba iz Bakovec.

Rodile so: Vera Šimen, gospodinja iz 
Velike Polane, dvojčka — dekl ci; Rozalija 
Čulk, uslužbenka iz Salovec, dečka; Fani
ka Anderlič, delavka v Spodnjem Krapju, 
deklico; Jolanka Skerlak, gospodinja iz Sa- 
lovec, deklico; Marija Tot, delavka iz Do
line pri Lendavi, deklico; Adela Flisar, de
lavka iz Kruplivnika, dečka; Marija Korpič, 
gospodinja iz Lemerja, deklico; Jožica Po
redoš, delavka iz Bodonec, dečka; Terezija 
Čerpnjak, gospodinja iz Martinja, dečka: 
Olga Perkič, delavka iz M. Sobote, dekli 
co; Monika Skrilec, učiteljica iz Kroga, 
dečka; Irma Marič, gospodinja v Vadarcih, 
dečka; Ema Stanišič, žena podoficirja v 
Gornjih Petrovcih, deklico; Marija Meolic 
iz M. Sobote, dečka; Ana Jerebic, delavka 
iz Mostja, deklico.

Vsi novorojenčki so zagledali luč sveta 
v soboški porodnišnici.

Umrli so: Terezija Puhan, delavka iz 
M. Sobote, stara 78 let; Jožef Maučec, pre- 

žitkar iz Bakovec, star 80 let; Marija Mez
narič, poljedelka iz Bakovec, stara 77 let; 
Žuža Duh, poljedelka iz Rakičana, stara 
84 let; Ludvik Šavel, novorojenček iz Va- 
neče; Zlata Kočiš, šivilja iz Berkovec, sta
ra 31 let; Ivanka Poredoš, tovarniška de
lavka iz M. Sobote, stara 39 let.

NESREČE IN NEZGODE 
Franc Špur, 54-letni kmet iz Banovec 

se je peljal s kolesom proti domu. Kamen

Iščemo n a s le d n je  uslužbence :
2 USLUŽBENCA ZA N O T R A N JE  

DELO
sa m osto jno  moč za  r e f e r a t  »Nezgo- 
d e « in sa m osto jno  moč v k n j ig o 

vodstvu.
2 USLUŽBENCA ZA TER EN SK O  

D E LO
v o d je  te r e n s k ih  zas topn ikov  

K a n d id a t i  m o ra jo  im eti  n a jm a n j  
š t i r i  r a z r e d e  s r e d n je  šole.

DOZ M. Sobota

R a zp isu jem o  s lužbeno  mesto  
K N JOG O V O D JE -K IN JE

Pogoji :  V eč le tna  p r a k s a  n a  v o d i l 
n em  m es tu  sa m osto jnega  k n j ig o v o d 

stva.
N as top  s lužbe  tak o j .  P ism en e  p o 
n u d b e  j e  posla ti  u p ra v i  K m e t i j sk e  

z a d ru g e  Križevc i  v P r e k m u r ju .

Z A H V A L A
O b b r i tk i  izgubi n ašeg a  d r a 

gega moža, očeta, s ta reg a  
očeta  in ta s ta

J a n e z a  Ž i b r i k a
gostilničarja iz Veščice

se i s k r e n o  z a h v a l ju je m o  
vsem, ki so nam  ob te j  težki 
u r i  sta li  ob s t ran i  in n am  po
m agali ,  nas tolažili  in s p r e m 
l ja l i  p o k o jn ik a  na n jegovi  
zad n j i  poti. Z ahva la  tud i  vsem 

d a ro v a lc e m  vencev.  
Posebno pa  se z a h v a l ju je m o  
z d rav n ik o m :  dr .  A m anu ,  dr. 
K as te lcu  in dr .  L anščaku ,  bo l
n i č a r ju  in s t r ežn em u  osob ju  

bolnišnice.
Z ahva la  tu d i  naš im  gasilcem, 
ki so d r ag eg a  p o k o jn ik a  

s p r e m l ja l i  na  z a d n j i  poti.
Ž a l u j o č i

Žena,  h č e rk a ,  zet , v n u k  in 
v n u k in j a  t e r  osta li  so rodn ik i

na cesti je bil vzrok, da je padel in si 
zlomil dve rebri.

Janezu Vargi, 31 let staremu delavcu 
iz Dobrovnika, ki je zaposlen pri Nafti, 
je pri delu padla težka železna os na ro
ko in mu zlomila kost kazalca in sredinca.

7-letni Alojz Vučak iz Gornjih Crnc 
pri Apačah si je pri igranju zlomil nogo. 
Njegov tovariš mu je namreč vrgel težko 
desko na nogo.

Ludvik Penhofer, 58-letni upokojenec iz 
Dobrovnika je padel iz višjega prostora v 
hlev ter si izpahnil desno ramo in dobil 
še druge poškodbe.

Vsi se zdravijo v soboški bolnišnici.

POPRAVEK
V prejšnji številki Pomurskega vest

nika se nam je vrinila pri članku »Ali je to 
šušmarstvo< neljuba pomota. Namesto stav
ka . . .  čez vse začetne ovire do šiviljske 
umetnosti — mora biti: . . . preko vseh za
četnih težav šiviljske umetnosti, in namesto 
stavka: za šivanje nam v bodoče ne bo 
potrebno več izdajati denarja — v bodoče 
nam ne bo potrebno izdajati denarja za 
šivanje, ki ga lahko same opravimo.

M A L I  O G L A S I
MANJŠE POSESTVO (vinograd, njiva, sa

dovnjak in hiša z gospodarskim poslop
jem) v bližini Velike Nedelje — pro
dam — Vinko Štampar, Razvanje 112, 
p. Hoče pri Mariboru.

STAVBNO PORCELO prodam v M. Soboti 
(Mladinska ulica) — Naslov v upravi 
lista.

GOZD IN TRAVNIK (2 ha) prodam ob cesti 
Ljutomer — Kog. — Vprašati: Peter No
vak, Krče 48, Štrigova.

POSESTVO Z GOSPODARSKIM POSLOP
JEM (obsega 5 oralov zemlje z manjšim 
vinogradom in valjčnim mlinom na tur
binski pogon) prodam po primerni ceni. 
Kupci naj povprašajo pismeno ali ust
meno pri lastnici ali pa pri Ivanki Kle
menčič, »Železnina«, Gor. Radgona — 
Marija Bračič, Ivanjševci, p. Ivanjci.

FOSESTVO z vsemi pritiklinami (6 ha zem
lje) s stavbo v dobrem stanja prodam — 
Aticija Zelenko, Braclovci 2, p. Polen- 
ščak pri Ptuju.

ENOLETNE SADNE DIVJAKE, orehe, mur
ve, vinogradniško kolje, cepljene kutine, 
vinogradniško cepljeno trsje in trsje za 
brajde še vedno prodaja HOLCEVA 
TRSNICA IN DREVESNICA na Gomili, 
p. Juršinci.

NOVO KROŽNO ŽAGO (cirkularko) pro
dam — Janez Rajh, Mlin, Spod. Ščav
nica, p. Radgona.

VAJENCA sprejmemo za trgovino v Beltin
cih — Pismene prošnje je poslati upravi 
»Prekmurskega magazina« v M. Soboti.

KOVAŠKO ORODJE prodam -  Štefan 
Zrinski, Moravci 9, p. Martjanci.

STAVBNO PARCELO (10 arov) ugodno pro
dam pri šoli v Radencih — Naslov v 
upravi lista.

MLATILNICO znamke »Vihterleh«, širina 
80 cm, v dobrem stanja prodam — Franc 
Recek, Dol. Slaveči 94, p. Grad.

LOVSKO PUŠKO, kal. 16, prodam -  Ve- 
ščica št. 64.

KUHINJSKI ŠTEDILNIK, nov, primeren za 
večjo družino, ugodno prodam. Naslov 
v upravi lista.

O b  m e d n a ro d n i  n ogom etn i  te k m i  
M A DŽAR SKA — JU G O SLA V IJA ,  

k i  bo  29. a p r i l a  le tos v B udim peš t i ,  
p r i r e j a  TU R IST -B IR O  L ju b l j a n a

IZLET S POSEB NIM  VLAKOM 
C e n a  5.600 din. P r i j a v i t e  se  čim- 
p r e j  tov. G u s ta v u  L u th a ru ,  O L O  
M. Sobota,  tov. ing. K o lo m a n u  Ci- 
g i tu ,  N a l ta ,  L e n d a v a  ali p r i  o s ta l ih  

z as topn ik ih .

K A J  B O  13. F E B R .  V 
M U R S K I  S O B O T I ?  

V E S E L I  V E Č E R  
V K I N O  D V O R A N I

ČESTITK A
Poročili  so se: Š te fan  Š inko iz 

Rogašeoec in Id a  Benko iz Serdice 
ter  F r a n c  Marič  in T erez ija  Gider, 
o b a  iz Rogašeoec. N e k d a n j im  m la 
d insk im  vodite l jem  čes ti ta jo

M ladinc i  a k t iv a  LMS 
Rogašeoci

R A Z G L A S
D e c e m b r a  j e  b i lo  n a jd e n o  v 

L ju to m e r u  m o šk o  dvokolo ,  b re z  
z n am k e ,  št. o k v i r j a  1116854, č rn e  
b a rv e ,  b la tn ik i  im a jo  sve t lo  progo, 
k rm ilo  im a  o d lo m lje n  levi  roča j .  
D v o k o lo  j e  v sk la d išču  T a jn i š tv a  za  
n o t r a n j e  za d e v e  M. Sobota.

AVTOMOTO DRUŠTVO »ŠTEFAN KOVAČ« M. SOBOTA 
razpisuje službeno mesto 

PREDAVATELJA
Pogoj: voznik I. kat. — mora biti tudi mehanik 

POKLICNEGA VOZNIKA 
Pogoj: 5-letna praksa

Prejemki po dogovoru. Prijave s kratkim opisom dosedanjega 
dela je  poslati društvu do 10. februarja 1956.

TEČAJ ZA VOZNIKE
motornih vozil pa se bo pričel v začetku februarja.

Interesente opozarjamo, da naj pošljejo svoje prijave društvu 
do 5. II. 1956. Pismene ali ustmene prijave sprejema tov. Franc 
Nemeš (zaposlen pri Obrtni zbornici M. Sobota, Titova 5) vsak 

dan od 8. do 12. ure.
V nedeljo, 5. februarja  1956. ob 9. uri dopoldne bo v hotelu »Zvez

da« zbor vseh prijavljencev.
ODBOR AMD

Komisija za im enovanja  p r i  O b č  L O  G r a d  
razp isu je  mesto 

U P R A V N I K A  
za  kmetijsko posestvo »Drevesnica« G rad  

Pogoj: km etijsk i  tehn ik  z večletno prakso  — in mesto
K N J I G O V O D J E

Pogoj: nižješolska izobrazba. S trokovni izp i t  in  n eka j  p rakse  
P o n udbe  poslati na  O bč  L O  G ra d  do 15. febr. 1956.

Da, tudi letos kakor lani in kakor 
prihodnje leto, poziva Koteks naše 
prašičjerejce in klavnice, da ne za- 
oržejo niti ene kože, marveč skrbno 
oderejo ose zaklane prašiče, a Koteks 
jim bo plačal za I. razredne kože 
svinj slovenske pasme 200 din za kg.

Tedenski koledar
Nedelja, 5. februarja — Agata
Ponedeljek, 6. februarja — Dora
Torek, 7. februarja — Ksenija
Sreda, 8. februarja — Janez
Četrtek, 9. februarja — Polona
Petek, 10. februarja — Dušan
Sobota, 11. februarja — Zvezdica
SPOMINSKI DNEVI: 8. februarja 1142

j e umrl France Prešeren, največji slovenski 
pesnik. Rojen je bil 3. decembra 1800.

GIBANJE SONCA: 11. februarja vzide 
ob 7,13 uri in zaide ob 17,21 uri. Dan je 
dolg 10 ur in 8 minut.

LUNINE SPREMEMBE: 11. februarja ob 
22,38 mlaj.

K I N O
LENDAVA — od 3. do 5. februarja an

gleški film »Berlinska zgodba« — od 7. do 
8. februarja ameriški film »Možje« — od 10. 
do 12. februarja francoski film »Oholi«.

MURSKA SOBOTA — od 3. do 5. febru
arja nemški barvni film »Zemlja smehljaja« 
— od 7. do 9. februarja ameriški film 
»Opičja dela« — od 10. do 12. februarja 
francoski barvni film »Alarm na jugu«.

GRAD — 5. februarja francoski film 
»Norčije v operi« — 12. februarja ameriški 
film »Njeno življenje«.

VELIKA POLANA — 5. februarja jugo
slovanski film »Dokumenti časa« — 12. fe
bruarja francoski film »Pekel je razpro
dan«.

RADENCI T- 4. in 5. februarja angleški 
film »Nezgode mladoporočencev« — 9. fe
bruarja jugoslovanski film »Koncert« — 11. 
in 12. februarja ameriški film »Možje«.

RADGONA — 4. in 5. februarja ameri
ški film »Julij Cezar« — 8. februarja angle
ški film »Karavana« — 10. do 12. februarja 
ameriški barvni film »Aliče v čudežni de
želi«.

KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU — 4. in 3 
februarja ameriški film »Povratek na Brod- 
way« — 8. in 9. februarja italijanski film 
»Ni miru med oljkami« — 11. in 12. febru 
arja ameriški film »Trobente in bobni«

CEPINCI — 5. februarja jugoslovanski 
film »Vesna« — 12. februarja angleški film 
»Begunec«.

K M ET IJSK A  Z A D R U G A  
z o. j.

Č r e n š o v c i  
r a z p i s u j e  s lu ž b e n o  m es to  
U P R A V N IK A  Z A D R U G E

P ogoji :  K m e t i j sk i  t e h n ik  z d o v r š e 
no s r e d n jo  k m e t i j s k o  šolo — T r 
govsk i  p o s lo v o d ja  z n a j m a n j  5-let-  
no  p r a k s o  in n e k a j  let  p r a k s e  v 
k m e t i j s k e m  z a d r u ž n iš tv u  — A b so l 
v e n t  d v o le tn e  k m e t i j s k e  šole  s 
5 - le tno  p r a k s o  ali  n a p r e d e n  k m e to 
va lec  z v e č le tn im  d e lo v a n je m  r  

k m e t i j s k e m  z a d ru ž n iš tv u .
P r i j a v e  z n a v e d b o  d o s e d a n je g a  
s lu ž b o v a n ja  o z i ro m a  d e l o v a n ja  in 
k r a t k i m  ž iv l j e n je p i s o m  j e  posla ti  
n a j k a s n e j e  do 10. f e b r u a r j a  1956.

V soboto, 11. fe b ru a rja  ob 19. uri zvečer

velika m aškerada
V DOMU TVD PARTIZAN M. SOBOTA -  ZAŽELJENIH JE ČIMVEČ MASK — NAJBOLJŠE MASKE 
BODO NAGRAJENE — PLES IN IZVRSTNA KAPLJICA

NA TO TRADICIONALNO PRIREDITEV VABI

UPRAVNI ODBOR TVD PARTIZAN 
MURSKA SOBOTA
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»POSLANSTVO P O M IR JE N  JA«
Č e ne  bi ob cejlonskih obalah doživeli s t raho tne  in 

b rezupne  borbe pobeglih legionarjev z morskim psom, bi 
bila naša  vožnja skozi Sueški p rekop, Indijsk i ocean in 
mimo Singapoora, izredno prije tna. Po osemindvajsetih 
dneh plovbe smo se tako domala  vsi legionarji izkrcali v 
velikem indokitajskem pris tan išču  —- v Saigonu — z m uč
nimi spomini n a  tragedijo neka te r ih  tovarišev.

Moje prvo srečanje  z daljno  azijsko deželo p a  tudi 
sicer ni bilo nič k a j  veselo, čep rav  je  bilo polno mnogih 
slikovitih doživetij.

Tesno mi je bilo p r i  srcu zarad i p rv ih  novic o dobro 
organizirani borbi Indokitajcev  ali Hošiminhovcev — Ja 
ponci so že zdavnaj morali položiti orožje — proti f r an 
coski kolonialni oblasti in našim  četam, ki so imele velike 
izgube.

Pogled se mi je komaj p r ivadil n a  nov, sila zanimiv 
svet. V pris tanišču  je  k a r  mrgolelo m ajhnih  b a rk  in čol
nov, s katerimi so spretno u prav l ja le  p r ik u p n e  Indokitaj-  
ke  z dolgimi, črnimi kitami. N a teh, stalno p lavajočih  in 
pozibavajočih se temeljih, so se črnile m ajhne  kolibice, 
pred  njimi p a  sključene moške in otroške postave, ki so 
stalno nekaj kričale  in ponuja le  . . .

V tem hrupnem , nemirnem mestu, ki so m u francoski 
gospodarji zgradili moderno, velemestno središče, sem se

tudi jaz  p r iv a ja l  na  nov svet. Pod svojim šotorom ali v 
redki, vendar  izredno blagodejni senci tropskega drevesja, 
sem nervozno odpira l  drobno knjižico, ki smo jo legionarji 
prejeli t ik p red  izkrcanjem  in n a  ka te r i  so bili zaznam o
van i obrisi neznanega indokita jskega polotoka. V tem nič 
k a j  m ikavnem  priročn iku  (krsti li  so ga za nek ak šn a  »ob

te besede so v mojem p r i ročn iku  označevale sestav v ie t
namskih  enot. Moji gospodarji  tudi niso pozabili navesti 
zastrašujočega opozorila , da  so vsi Ho-Ši-Minhovi borci 
nastrojeni p ro t i  belcem in proti Francozom. N aše  vojne 
operacije  p a  so n am  prikazova li  ko t vzvišeno »poslan
stvo pomirjenja«.

Ko sem v svojem p r i ročn iku  p reb ra l  tu d i  opozorilo, 
da so celo otroci in  žene »agenti« in »obveščevalci« Ho- 
Ši-Minhovcev in da  se moramo ba t i  s lehernega široko- 
k ra jnega  k lobuka  in zavitka , sem bil že sk o ra jd a  p r e p r i 
čan, da  gre tu  za uprav ičeno  in veliko borbo celotnega 
v ietnamskega l judstva proti tu j im  zavojevalcem.

Po enem tednu  šotorovanja  in spo zn av an ja  s Saigo- 
nom in Indokita jsko  so nas spe t vkrca l i  n a  ladje. V 
sprem stvu  k r iža rk  smo odpluli pro ti severu — p rv em u  
bojnem u p odroč ju  nasproti.  C ilj  naše  poti  je  bil N h a  
Trang, m an jše  v ietnamsko mesto z lepim, sodobnim po
slopjem Pasteaurjevega  inšti tuta .

V neposredni bližini N ha  T ran g a  so nas sp re je la  kaj 
n en avadna  bivališča, k i so svojčas služila Japoncem . Bile 
so to m an jše  u tice  n a  trd n ih  betonskih  nosilcih, brez 
zidov, vendar  z nizkimi ogra jam i in zložljivimi posteljami. 
Č ep rav  so me spom injale  na  konjske  staje, so bile dokaj 
udobne in p r im erne  za vroče dni.  N aseljevala  s ta  j ih  po 
d va  legionarja.

Bil sem dodeljen kom p an i j i  za p oprav i la ,  sicer sem p a  
še n a p re j  vozil jeep  k a p e ta n a  Zanchett ia ,  k i  je  vzdrževal 
zvezo s četami n a  položajih  in ba ta l jo n sk im  štabom. Ne
posrednih borb se nisem udeleževal in s tem sem bil — 
v splošni negotovosti, k i me je  stalno morila  — še k a r  
zadovoljen.

vestila in nasvete«), sem najbo lj  pozorno p reb ira l  označbe 
in organizacijsko skico Ho-Si-Minhovih enot, o ka te r ih  
sem že v nekaj dneh  slišal izredno mnogo.

— Stari strelci in indokita jske  g arde  . . .  P a rt izan i . . .  
P i r a t i . . .  N ekaj Japoncev . . .  Prostovoljci s m r t i . . .  — le-

Vas v In d o k in i
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